
 خاطــرم هســت دوســال پیــش وقتــی 
بیمــاری کرونــا در جهان به اوج رســید 
و بســیاری از رویدادهــای اجتماعــی و 
فرهنگــی را بــه تعطیلی کشــاند، شــما 
جــزو اولیــن هنرمندانــی بودیــد که در 
شرایط دشوار ناشی از کرونا، به برگزاری 
کنســرت آنلایــن پرداختیــد، طبعا اجرا 
بــرای صندلی هــای خالی برای شــما و 
بعضــی دیگــر از هنرمنــدان تجربــه ای 
جدید بود، امروز باوجود این که به نسبت 
دو ســال گذشته، از شــدت این بیماری 
کاسته شــده، ولی می بینیم انواع دیگر 
کرونا هم چنان برگزاری کنســرت ها را با 
افت وخیــز توأم کرده اســت، اگر ممکن 
اســت درباره حال وهوای کنسرت ها در 

این روزها صحبت کنید. 
دعــوت  بــه   مــن  پیــش  دوســال 
بنیــاد رودکــی و بــه  دعــوت عزیزانی 
کــه مدت های زیــادی اســت در تالار 
وحدت از همکاران من هستند، از من 
درخواست شد تا برای نشاط بخشی به 
شرایط عمومی جامعه که به خاطر بروز 
این بیماری دچار غم و اندوه شده بود، 
کنسرتی را برای صندلی های خالی در 
تالار وحدت برگزار کنــم. بنده افتخار 
دارم، اولیــن هنرمنــدی بــوده ام کــه 
در تــالار وحدت درآن ایــام به برگزاری 
کنســرت پرداختــم و هم چنین اولین 

هنرمندی بوده ام که کنسرتم به شکل 
مســتقیم از »رادیــو فرهنــگ« پخش 
شــد. طبعا تا پیــش از این که بیماری 
کوویدنوزده به وجود بیاید، هنرمندان، 
برپایی کنسرت به شکل آنلاین و بدون 
حضور مخاطب را تجربه نکرده بودند. 
کمــا این که خــود من هــم در جریان 
برگزاری آن کنســرت، اگرچه ســازم را 
به نحو احسن اجرا کردم ولی از نعمت 
گرمای وجــود مخاطبان محروم بودم. 
درحالی کــه هنرمند وقتی روی ســن 
به اجرا می پــردازد، تشــویق و حضور 
جمعیت اســت که به او انگیزه و انرژی 
می دهــد. بعــداز آن ایام هــم افتخار 
پیــدا کــردم تا دومــاه پیــش به همراه 
روزبه نعمت اللهی عزیــز و با همکاری 
کنسرتی  صبا«  »فرهنگ گستر  شرکت 
را در برج میــلاد به روی صحنه ببریم. 
البته این کنسرت پیش از شیوع سویه 
جدید کرونا یعنی اومیکرون بود و فضا 
بعــد از دوره ســخت و طولانــی کرونا 
کمی تعدیل شــده بود و این کنسرت 
اجتماعی  فاصله گــذاری  رعایــت  بــا 
برگزار شد. خوشــبختانه این کنسرت 
توانســت بعد از مدت ها موجب شعف 
و شادی مردم شــود و از طرفی؛ وجود 
مخاطبان به ما روی سن انرژی زیادی 
داد. درحال حاضر نیز مشــغول ضبط 

قطعاتــی در اســتودیوی شــخصی ام 
هســتم و هم چنان بــه تدریس آنلاین 
می پردازم، ولی در جایگاهی نیســتم 
که بگویم در شــرایط فعلــی، برگزاری 
کنسرت می تواند کار خوبی باشد یا نه. 
 بــا این اوصــاف، یعنی به درازا کشــیده 
شــدن ایــن بیمــاری و بــه محاق رفتن 
اجتماعــی،  فعالیت هــای  از  بســیاری 
چشــم انداز موســیقی را چطور ارزیابی 

می کنید؟
واقعیــت این اســت که تــا پیش از 
شــیوع کرونا هم مــا موســیقی به آن 
شکل نداشــتیم و امروز هم کرونا مزید 
بر این علت شــده اســت. من همیشه 
معتقــدم ما دو نــوع اجرای کنســرت 
داریم؛ یکی اجرایی اســت که هنرمند 
با هزینه شــخصی خود بــه اجرای آن 
می پردازد، چنین کنســرتی هیچ بعد 
مالی برای او به همراه نخواهد داشت. 
کما این که خود من درطول سی و چند 
سال فعالیت موسیقایی ام، به برگزاری 
چنین کنســرت هایی در تالار وحدت 
پرداختــه ام. مــن تــا امــروز بیــش از 
سه هزار شاگرد آموزش داده ام و حتی 
اگر مدعوین این کنسرت ها، شاگردانم 
بوده باشــند تمام ســالن کنســرت پر 
می شــده اســت. ســعی کرده ام طی 
ایــن ســال ها، کنســرت هایی را برای 

گفت وگو با سامان احتشامی، نوازنده پرسابقه پیانو، آهنگساز و مدرس موسیقی

جای خالی شبکه موسیقی

سامان احتشامی نوازنده پرسابقه پیانو، آهنگساز و مدرس موسیقی است. او موسیقی را از محضر 
استادانی چون جواد معروفی و محمد سریر فراگرفت و درسال 1370 تا 1374 توانست برنده لوح 
زرین و لوح تقدیر از جشنواره موسیقی فجر شود و مقام اول را در پیانوی ایرانی و پیانوی کلاسیک 
کسب کند. از احتشامی تا امروز آلبوم های متعددی منتشر شده است. او هم چنین طی این سال ها 
به برگزاری کنسرت های مختلفی در داخل و خارج از کشور پرداخته است. تجربه برگزاری کنسرت آنلاین در دوره کرونا و وضعیت موسیقی اصیل 

ایرانی در شرایط فعلی از جمله موضوعاتی بوده است که در این گفت وگو، این مباحث را با این هنرمند پرسابقه به بحث گذاشته ایم. 

آزاده صالحی
روزنامهنگار

 اما به نظر می رســد کشورهای همجوار در این سال ها در این 
زمینه عملکرد موفقیت آمیزتری داشته اند؟

دقیقا! کشــوری مانند ترکیه خیلی زودتر از ما توانسته 
است تا نظر جهانیان را نسبت به موسیقی کشورش جلب 
کند. روشن است که برای معرفی موسیقی و اساسا فرهنگ 
و هنر یک کشــور، بسترســازی و فراهم کــردن زمینه های 
متعدد لازم اســت. امــروز موســیقی ترکیه در مقایســه با 
موسیقی ایران در جهان از شهرت بیشتری برخوردار است. 
ضمن این که آنها ساز و نوازنده را در تلویزیون های داخلی 
خود نشــان می دهند و مردم را با موسیقی ملی کشورشان 
آشــنا کرده اند. طبیعی اســت وقتی هنرمنــد می بیند در 
کانال تلویزیون کشــورش می تواند هفته ای یک بار برنامه 
داشــته باشــد، انگیزه بیشــتری پیدا می کنــد و هر هفته 
برای بهتر شــدن کار خود تمرین بیشتری انجام می دهد. 
امیدوارم روزی برســد که ما هم در کشــورمان یک شــبکه 
تلویزیونی برای موســیقی داشته باشــیم. هرچند، همین 
امروز هم که بعضی از مسابقات اینترنتی با محور موسیقی 
پخش می شــوند، مورد ممیزی قرار می گیرند. درحالی که 
متاســفانه گاه می بینیــم در بعضی از ســریال ها به وضوح 
به مقوله اعتیاد پرداخته می شــود، اما درباره نشــان دادن 
یک ســاز هنوز تردیدهایی وجود دارد. درصورتی که وقتی 
یک فرد به ســمت نواختن یک ساز می رود، از بدی ها دور 
می شود و کارهای ناشایســت انجام نمی دهد. به هرحال، 
امیدوارم در آینده نزدیک شــاهد راه اندازی شبکه ای برای 
موســیقی باشــیم تا مردم ببینند تار استاد شــهناز و دیگر 
بزرگان موسیقی ایرانی چه صدایی داشته است. سازهایی 
مانند، دف، قیچک، نی انبان و...چه هستند. قپز چیست، 
موســیقی آذربایجــان چگونه اســت و... درحالی که هنوز 
هســتند افرادی که چون اطلاعاتی نســبت به ســازهای 
موسیقی اصیل ایرانی ندارند، این سازها را نمی شناسند، 
ســنتور ندیده اند و تفاوت تار و ســه تار را نمی دانند. این ها 
مشکلاتی اســت که در حال حاضر در موســیقی ما وجود 
دارد و امیدوارم زمانی برســد که با حمایت های لازم، زمینه 
برای شــناخت و معرفی هرچه بیشتر موســیقی ایرانی در 

جامعه فراهم شود.

از ترکیه عقب افتاده ایم

گپ
گفت و گو  با چهره های فرهنگی


